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ELŐADÁSOK A GELSEI PETŐFI SÁNDOR EMLÉKKÖNYVTÁRBAN 

 

2015. február 3-án nagy érdeklődés mellett tartott előadást Kovács Gyula pórszombati erdész, 
a Tündérkert-mozgalom megálmodója, valamint a nemrég megjelent Őrség és Göcsej 
hagyományos almafajtái című kiadvány egyik szerzője. 

Kovács Gyula és társai kitartó fajta-megőrző munkájának eredményeként olyan 
gyümölcsfafajtákat sikerült megmenteni, mint például az aszalókörte, aminek nevéből is 
következtethetünk felhasználására. Megtudhattuk, hogy „a kemény, íztelen gyümölcsöt eleink 
nem frissen fogyasztották, hanem megaszalták, ez lett hasznosításának módja. De olyan körtét 
is találtak már, ami mínusz 10 fokon is elállt télen, majd áprilisra megpuhult.”  

A pálinkafőzés szabadságával a térség gasztronómiájának régi, egyedülálló értékei kezdenek 
kibontakozni. Régen minden magára valamit is adó gazda saját kertjének jellegzetes 
gyümölcséből főzött pálinkát, ezért is alakulhatott ki oly színes pálinkakultúra. 

Előadás közben az érdeklődők pálinkakóstolót is kaptak. 

„Hagyományaink egy része elveszik, vigyázzunk örökségünkre, mert aki a múltját elveszíti 
jövője sem lesz. Aki fát ültet, az bízik az életben. Ültess fát!” – ezekkel a szavakkal zárta 
előadását Kovács Gyula gyümölcsész. 

2015. március 9-én Fülöp Zoltán okleveles biokertész tartott előadást.  

A délután folyamán megtudhattuk, mi kell egy jól működő kerthez.  

Előadásában elmondta: „Olyan magokat vessünk, amik már bizonyítottak a környéken, nem a 
megszokott szabványosított, mesterséges ipari körülmények közt (esetleg génmanipulált) 
előállítottakat. A számos régi magyar fajtáról tudható, hogy nem igényelnek vegyszerezést, 
bírják a helyi mikroklímát és talajt. Tudták, hogy Magyarországon körülbelül 3000 féle 
babfajta létezik? Mindenkit arra buzdítok, hogy a kiskertjében saját szaporítóanyaggal, régi 
tájfajtákat termesszen. A kertünk legyen minél sokszínűbb, hallgassunk az ösztöneinkre, és 
vegyük figyelembe az előző évek tapasztalatait.” 

Fülöp Zoltán a környezetünkben élő gyógynövényekről is beszélt, mi, mire való, hogyan 
szárítsuk a leszedett növényeket. Néhány frissen szedett növényt is hozott magával, melyet 
bemutatott a hallgatóságnak.  

Mindkét előadás a helyi Princivil Értékteremtő Egyesülettel való közös szervezésben valósult 
meg.  

 

Jakabfiné Bársony Judit 
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